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АСЛІНЫЯ ВУШЫ КАМУНІЗМУ

Адкуль наводзіцца 
парадак

Што ёсць і 
што будзе

Вярнуцца на 
беларускі шлях

ВУЛIЦА

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Наш райцэнтр – тыповы на Беларусі, і 
праблемы ягоныя таксама тыповыя. Што 
адразу кідаецца ў вочы, калі шпацыруеш 
па ягоных вуліцах, гэта страшэнная бед-
насць інтэр’еру: пабітасць ці наогул адсут-
насць ходнікаў, асфальтавага пакрыцця 
вуліц, адсутнасць гістарычнай часткі гора-
ду, архітэктурных жамчужын. І нават там, 
дзе зусім нядаўна ішло абнаўленне, дзе 
нядаўна праводзіўся нейкі рамонт, стан 
аб’ектаў праз два-тры гады становіцца 
калі не жахлівы, то яўна нездавальняю-
чы. Прыклады? Калі ласка. Два гады таму 
паклалі новае асфальтавае пакрыццё па 
вуліцы імя Чарняхоўскага. Яшчэ праз пару 
год тут трэба будзе зноў класці асфальт, 
або, як мы тое любім, штогод праводзіць 
ямачны рамонт. Яшчэ прыклад. Летась 
цэнтральная плошча з помнікам увабра-
лася ў брук. Сёння, калі ідзеш па плошчы, 
то кожную брукавінку пад падэшвай ад-
чуваеш паасобку, так няроўна той брук 

пакладзены. І гэты спіс можна працягваць 
бясконца.

Такое няўменне-няжаданне рабіць 
адразу і навекі – даніна савецкаму 
часу. Здавалася б, пара ўжо забыцца на 
бязглуздзіцу камуністычнага перыяду, 
але ж – не, яе выдаюць яе ж асліныя вушы 
неякаснай работы.

Колькі ж часу мы яшчэ будзем рабіць, 
як не для сябе? Колькі часу яшчэ мы буд-
зем займацца марнатраўствам сродкаў, 
якіх і так у нас з жабіны прыгаршчы? Ці не 
пара ўжо, выдаючы заданні на правядзен-
не работ, агаворваць умовы, толькі згодна 
з выкананнем якіх работа будзе прынята. 

І яшчэ. Думаецца, што нізкая якасць 
будаўнічых работ у нас прама прапарцыя-
нальна нізкай зарплаце будаўнікоў. Ці не 
таму лепшыя беларускія рабочыя рукі, як 
і сотні гадоў таму, дабраўпарадкоўваюць 
Маскву з Санкт-Пецербургам, а нам заста-
юцца “неліквіды”.

Зноў крочу звонкаю раніцай, 
Зноў маю добры настрой. 
Кожнай травінцы я радуюся, 
Толькі ў душы неспакой.

Сонейка ў небе, ці хмурыцца –
Гэта цяпер не кране: 
Наша вясковая вуліца 
Кліча ў дзяцінства мяне.

Вуліца, родная вуліца, 
Колькі б гадоў ні прайшло –
Сэрца грукоча, хвалюецца, 
Толькі патраплю ў сяло.

Неба ніколі ня хмурыцца, 
Сьмех дацямна дзетвары. 
Кот на падвоканьні жмурыцца, 
Клён уздыхае стары.

Летам прайду да ваколіцы 
Ці да ракі басанож 
I не магу супакоіцца 
Ад хараства зноў і зноў.

Ўзімку дымкамі затуліцца, 
Зоркамі сыпле ўначы… 
Вочы заплюшчыш і вуліцай 
Зноў у дзяцінства імчыш.
                  Г.Станкевіч.

Вельмі цікава аналізаваць статыстыч-
ныя дадзеныя па зарплаце, параўноўваць 
зарплату асобных катэгорый работнікаў, 
зарплату ў раёне і вобласці. На сённяшні 
дзень яна амаль паўсюль аднолькава нізкая 
і ўжо некалькі гадоў не мае тэндэнцыі 
ўстойлівага росту. Апошняе значнае яе 
падвышэнне адбылося недзе напярэдадні 
прэзідэнцкіх выбараў 2006 года. З таго 
часу цэны на хлеб, алей, малако і мяса 
выраслі амаль удвая ці больш. Значна 
падаражэлі садавіна і гародніна, вырасла 
цана на бульбу. Нават за два апошнія гады 
ў разы ўзняліся ў цане газ і бензін. І ўсё гэта 
сведчыць, што рэальнае жыццё большасці 
значна пагоршылася. 

Многія маё знаёмыя, якія раней былі 
амаль што задаволеныя жыццём, сёння 
пры сустрэчы пачынаюць скардзіцца на 
цяжкасці і пытацца, ці не зменіцца што-
небудзь у нас у найбліжэйшы час. Я адказваю 
ім: не. На і так няпростую сітуацыю ў краіне 
пачынае ўплываць сусветны фінансавы 
крызіс. Большасць раней прыбытковых 
буйных беларускіх прадпрыемстваў, якія 
значна папаўнялі бюджэт краіны, сёння 
працуюць на склад. Ёсць нават небяспека 
амаль поўнага іх спынення. 

На маю думку, Беларусі, якая не паспе-
ла за 14 гадоў прэзідэнства рэфармаваць 
эканоміку, прыйдзецца значна цяжэй, чым 
яе суседзям. Вядома, што малыя і сярэднія 
прадпрыемствы лягчэй адаптуюцца да 
зменлівых умоваў гаспадарання. А яны за-
ймаюць у эканоміцы нашай краіны нязнач-
нае месца, непараўнальна меншае, чым у 
краін-суседзяў: Польшчы, Украіны і Расіі.

Галоўнае ж, чаму мы не маем ніякіх 
перспектыў на будучыню, гэта наша 
палітыка ў галіне сельскай гаспадаркі, з-за 
калгасаў. Менавіта з-за іх мы маем вельмі 
дарагія неканкурэнтназдольныя прадукты 
сельскай гаспадаркі і безліч сродкаў, якія 
закапаныя ў сумнавядомыя аграгарадкі. У 
лёсе іх сёння не сумняваюцца толькі бамжы.

Цытата

Адна з умоў свабоды 
– па чарзе быць 

кіруемым і кіраваць.
Арыстоцель

АБ'ЯВА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты “Крывінка” 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя абвяшчае кон-
курс чытачоў “І такое  бы-
вае!”. Удзельнікаў конкурсу 
чакаюць прызы, а пераможцу 
-  сюрпрыз! Матэрыялы да-
сылайце на адрас рэдакцыі. 
Апошні тэрмін – 31 снежня. 
Вынікі конкурсу будуць пад-
ведзены у першым навагоднім 
нумары.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Крывінка”.

Нядаўна праз беларускія СМІ прайш-
ла інфармацыя, што ў райцэнтрах, 
дзе існуюць ДЮСШ, будуць пабудава-
ны невялікія футбольныя палі (40 на 
60 метраў) са штучным падагрэвам. 
Робіцца гэта для таго, каб футбольны 
сезон мог прадоўжыцца на некалькі 
месяцаў больш, чым на звычайных па-
лях.

Справа нядрэнная, хоць і патрабуючая 
вялікіх выдаткаў. Але ж і тое футболь-
нае поле, што ляжыць у цэнтры нашага 
гарадка, ніяк не выкарыстоўваецца па 
прызначэнню. Нельга ж лічыць ім свят-
каванне 3-га ліпеня і загатоўку сена 
для мясцовых коз. 

У кастрычніку, калі я сюды неяк 
завітаў, тут наогул стаяла зусім нятапта-
ная атава. На полі валяліся драўляныя 
падпоркі, пэўна, парэшткі ад сцэны-
навеса, што засталіся тут яшчэ ад трэ-
цяга ліпеня. Поле па-ранейшаму было 
зрэзана каляінамі ад сцежак-дарожак, 
якія праменьчыкамі выбягалі з цэн-
тральнага ўвахода ў розныя бакі ста-
дыёна. 

Што ж, падумалася мне, “Крывінка” 
– не цэнтральны орган выканкама. Але 
ж чытаюць яе і сумленныя людзі, якія, 
пэўна, ёсць і ў нашым раёне на  высокіх 
пасадах пры існуючай ўладзе. Няўжо 
ў іх не баліць душа за будучыню калі 
не ўвогуле беларускага футбола, то 
хаця б за сваіх дзяцей, якія вучацца тут 
жа, у райцэнтры? Няўжо без чарговага 
прэзідэнцкага ўказу справа з месца не 
зрушыцца?    

На кожным кроку кідаецца ў вочы, 
што Бешанковічы мяняюцца. Вось і за 
сёлетнюю восень перад уваходам у 
райвыканкам цераз дарогу ад Дошкі 

гонару  з’явіліся некалькі новенькіх 
ліхтарных слупоў з прыгожымі ліхтарамі. 
Вечарамі яны кідаюць зыркае жоўтае 
святло далёка наўкол. Крыху пазней 
выбрукавалі ходнік перад будынкам 
райвыканкаму, прычым не звычайным 
шэрым, а прыгожым чырвоным брукам. 
А краі ходніка аздобіліся бліскучым 
паліраваным гранітам. А ўжо бліжэй да 
свята работнікаў сельскай гаспадаркі 
на вуліцу насупраць райвыканкаму 
паклалі свежы чарговы слой асфальту. 
Трэба адзначыць, што ўсе пералічаныя 
работы зробленыя не як звычайна абы-
як, а больш-менш якасна. Але ж на-
ведзеная тут прыгажосць сёння толькі 
падкрэслівае вялізную дыстанцыю ула-
ды ад народа, які працягвае гібець у 
цемры і брудзе. 

Я не маю нічога супраць таго, што 
Бешанковічы прыгажэюць. Наадварот, 
я лічу што яны павінны прыгажэць на-
ват больш хуткімі тэмпамі. Але ж на-
родныя грошы павінны ўкладацца ў 
першую чаргу там, дзе жыве народ. 
Асфальт і ходнік каля райвыканка-
му існавалі і раней, і былі, дарэчы, 
неблагімі. Тыя ж мільёны рублёў, якія 
сюды ўкладзеныя, трэба было пусціць 
на вуліцы Кастрычніцкую, Хараборкіна, 
Зверава, Энергетыкаў ці любую іншую, 
насельнікі якіх гадамі не могуць вылезці 
з бруду. А якімі вачыма пазіралі б 
на існуючую ўладу ашчасліўленыя 
насельнікі названых вуліц?!

Бешанковічы маюць не столькі многа 
вуліц, каб за лічаныя гады не навесці 
тут элементарны парадак. Праўда, па-
чынаць яго наводзіць трэба з ускраін у 
накірунку да цэнтра, а зусім не наад-
варот.

На кожным кроку кідаецца ў вочы, 
што Бешанковічы мяняюцца. Вось і за 
сёлетнюю восень перад уваходам у рай-
выканкам цераз дарогу ад Дошкі гонару  
з’явіліся некалькі новенькіх ліхтарных 
слупоў з прыгожымі ліхтарамі. Вечарамі 
яны кідаюць зыркае жоўтае святло далёка 
наўкол. Крыху пазней выбрукавалі ходнік 
перад будынкам райвыканкаму, прычым 
не звычайным шэрым, а прыгожым чыр-
воным брукам. А краі ходніка аздобіліся 
бліскучым паліраваным гранітам. А ўжо 
бліжэй да свята работнікаў сельскай 
гаспадаркі на вуліцу насупраць райвы-
канкаму паклалі свежы чарговы слой 
асфальту. Трэба адзначыць, што ўсе 
пералічаныя работы зробленыя не як 
звычайна абы-як, а больш-менш якасна. 
Але ж наведзеная тут прыгажосць сёння 
толькі падкрэслівае вялізную дыстанцыю 
улады ад народа, які працягвае гібець у 

цемры і брудзе. 
Я не маю нічога супраць таго, што 

Бешанковічы прыгажэюць. Наадварот, я 
лічу што яны павінны прыгажэць нават 
больш хуткімі тэмпамі. Але ж народныя 
грошы павінны ўкладацца ў першую чар-
гу там, дзе жыве народ. Асфальт і ходнік 
каля райвыканкаму існавалі і раней, і былі, 
дарэчы, неблагімі. Тыя ж мільёны рублёў, 
якія сюды ўкладзеныя, трэба было пусціць 
на вуліцы Кастрычніцкую, Хараборкіна, 
Зверава, Энергетыкаў ці любую іншую, 
насельнікі якіх гадамі не могуць вылезці 
з бруду. А якімі вачыма пазіралі б на 
існуючую ўладу ашчасліўленыя насельнікі 
названых вуліц?!

Бешанковічы маюць не столькі многа 
вуліц, каб за лічаныя гады не навесці тут 
элементарны парадак. Праўда, пачынаць 
яго наводзіць трэба з ускраін у накірунку 
да цэнтра, а зусім не наадварот.

НЯЎЖО НЕ БАЛІЦЬ?
Не толькі эканамічныя праблемы 

захлістваюць беларускае грамадства. Хва-
ля злачыннасці, нежаданне працаваць, 
займацца выхаваннем сваіх дзяцей – усё 
тое падточвае, уплывае на грамадства і 
нашага раёна. І хваля тая толькі пачынае 
ўздымацца. Бо сярод дзеячоў, якія праявілі 
сябе антыгероямі, большасць – маладых, 
дваццаці-трыццаці-саракагадовых. Гэта 
– не апазіцыя. Гэта – прыхільнікі рэжыму. 
Гэта тыя, хто рос і фармаваўся ў асобу пры 
праўленні цяперашняга прэзідэнта, хто 
поўнасцю падтрымаў ягоную антынацыя-
нальную палітыку. Гэта тыя, каго выхоўвалі 
на БРСМ-аўскіх ідэалах, на зняважлівых 
адносінах да роднага слова і наогул да 
беларускай культуры. Па сутнасці, узамен 
свежага паветра нацыянальнай культуры, 
яны атрымалі таннае віно. І з кожным го-
дам, як сведчаць статыстычныя дадзеныя, 
колькасць п’яніц, правапарушэнняў і коль-
касць пакінутых ці забрадзеных у прытулкі 
дзетак не змяншаецца, а павялічваецца. 

Як раней на Беларусі праваліўся 
сямідзесяцігадовы эксперымент з па-
будовай “камунізму”, так і сёння яўна не 
атрымоўваецца пабудова грамадства на 
ідэалах, штучна навязаных нашаму на-
роду. А вярнуцца на шлях, які б абпіраўся 
на здабыткі нацыянальнай культуры і які 
апрабаваны мноствам дзяржаў свету, яшчэ 
не позна. Праўда, і тады прыйдзецца рабіць 
гіганцкія высілкі, каб змяніць сітуацыю ў 
лепшы бок.
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ТРАГЕДиЯ НАРОДА
В который раз убеждаюсь, 

насколько эффективной бывает 
«промывка мозгов». Почти всю 
неделю основные российские 
СМИ ставили под сомнение 
стремление Украины считать 
Голодомор 1932 — 1933 годов 
геноцидом. Те цифры, которые 
называются в Киеве, в Кремле 
считают слишком завышенны-
ми. Признаюсь, что с такими 
настроениями шел на открытие 
соответствующей фотовыстав-
ки и я...

Фотовыставка, посвященная 
голодомору, была организова-
на украинским посольством в 
Беларуси в костеле святых Се-
меона и Елены. Ее приурочили 
к 75-летию трагедии. Выставка 
состоит из 33 стендов, на ко-
торых размещены различные 
письменные свидетельства, 
фотодокументы, беспристраст-
но отражающие причины, 
историю, последствия и отно-
шение украинцев к одной из 
самых страшных страниц своей 
истории. Слово «беспристраст-
но» здесь употреблено неслу-
чайно. Я специально пытался 
найти какой-нибудь «наезд» 
на Россию, но так и не нашел. 
И не мог найти, ибо, как верно 
говорил Конфуций: трудно ис-
кать черную кошку в темной 
комнате. Особенно, если там ее 
нет. Это к тому, что взгляды на 
одно и тоже событие из Москвы 
и Киева были разными. Одни 
пытались увидеть в нем некую 
враждебную политику, другие 
призывали помолиться за души 
безвинно погибших от голода.

Что же касается националь-
ной принадлежности жертв, то 
тот акцент, который увидели в 
Кремле на выставке, не делал-
ся вообще. Вместо этого не раз 
подчеркивалось, что вместе с 
украинцами от голода гибли 
русские, белорусы, евреи, по-
ляки и т.д. Голодомор не явля-

ется неким чисто украинским 
изобретением. Не пожалел он 
и Беларусь, и даже Сибирь. А 
главные виновники трагедии 
были не русские, а большеви-
ки. 

Кстати, по поводу «излишней 
украинизации». Я процитирую 
письмо «отца всех народов» 
своему подельнику Каганови-
чу, из которого совершенно 
очевидно, куда был направлен 
главный удар: «Дела на Украи-
не совсем плохи …. Плохо по 
линии ГПУ. Реденсу не по плечу 
руководить борьбой с контрре-
волюцией в такой большой и 
своеобразной республике, как 
Украина… Мы можем потерять 
Украину».

Написано оно было в авгу-
сте 1932 года и не требует до-
полнительных комментариев. 
Геноцид украинского народа 
официально признали 14 госу-
дарств мира.

Возможно, это совпадение, 
но вся прошлая неделя про-
шла под знаком не только Го-
лодомора, но и новых цен на 
газ. Не хочется кого-то в чем-то 
обвинять, но цифра в 400$ за 
кубический кубометр природ-
ного газа прозвучала именно 
из Кремля. Очень похоже на то, 
что сделано это было неслучай-
но…

Естественно, Москва полно-
стью проигнорировала все 
мероприятия по поводу Голо-
домора 1932 — 1933 гг. Д. Мед-
ведев не поехал в Киев. Кремль 
даже не выразил сожаления в 
отношении трагедии, что сде-
лали очень многие страны. Не 
заметило трагедии и белорус-
ское руководство. А ведь еще 
совсем недавно официальная 
пропаганда представляла ви-
зит Лукашенко в Киев как дело 
почти решенное.

Александр Томкович.

Цена на бензин в США продолжает стре-
мительно снижаться. К началу этой недели 
средняя за неделю розничная цена топли-
ва с октановым индексом 85-88 составила 
1,892 долл./галлон (примерно 50 центов за 
литр).

Таких низких цен не было с начала марта 
2005 года. При этом стоит отметить, что по 
сравнению с прошлым годом средняя цена 
упала уже на 1 доллар 20 центов за галлон, 
передает РБК.

Больше всего от снижения цен выиграли 
жители богатого нефтеперерабатывающи-
ми предприятиями побережья Мексикан-
ского залива и в особенности Хьюстона, 
где литр бензина теперь можно приоб-
рести за 44 цента. Чуть меньше повезло 
жителям Нью-Йорка и Лос-Анджелеса, где 
бензин стоит около 55 центов.

При этом стоит напомнить, что всего 
4 месяца назад (7 июля) розничная цена 
бензина на АЗС достигла абсолютного ре-
корда – 4,114 долл./галлон (примерно 1,08 
долл./литр). С тех пор цены на нефть упали 
почти в 3 раза, что и сказалось на стоимо-
сти бензина.

Не менее приятными для американских 
водителей выглядят и цены на дизельное 
топливо, которое также продолжает деше-
веть. Его средняя за неделю цена по стра-
не опустилась до минимума за 20 месяцев 
- 2,664 долл./галлон (примерно 70,4 цента/
литр).

В России, являющейся одним из миро-
вых лидеров по добыче нефти, цены на 
автомобильное топливо тоже снижаются, 
однако происходит это отнюдь не так стре-
мительно. Например, на этой неделе сред-
няя цена бензина в нашей стране достигла 
21 рубля 32 копеек, что всего на 1 рубль 
50 копеек ниже средней цены, установив-
шейся в конце сентября. Невзирая на ми-
ровое падение цен на «черное золото», за 
весь сентябрь топливо подешевело всего 
на 1,5%.

БРАКОДЕЛ
проф-техучилищ, 
не могут посту-
пить. А вот коров 
доить в деревне 
Вотня некому.

За что должен 
получат зарплату 
министр образо-
вания? За то, что 
делает все воз-
можное, чтобы в 
стране вырастало 
в ы с о к о о б р а з о -
ванное поколение, 
где значительная 
часть выпускни-

ков оканчивает 
вузы, может думать, творить, двигать 
вперед экономику и науку. Рабочую 
силу эти люди наберут из «третьего 
мира», но, имея высшее образование, 
они смогут управлять ими, задавать на-
правление.

За что получает зарплату Александр 
Радьков? За то, что благодаря очеред-
ной школьной реформе, в следующем 
году выпускников станет почти в два 
раза больше, количество бюджетных 
мест в вузах не увеличится, зато зна-
чительно увеличится количество мест 
в ПТУ. Целый выпуск - одиннадцатый 
класс, который вынудили учиться в ре-
жиме год за два, часто без учебников 
и с путаницей в программах - Радьков, 
не задумываясь, списал в брак бело-
русской образовательной системы, за-

ранее заготовив для этих детей места в 
ПТУ.  Кто он после этого?

Высокопарые рассуждения на тему, 
что стране нужны рабочие руки, уже 
невозможно слушать. Особенно из уст 
тех, кто, задрав штаны, правдами и не-
правдами, сунулся в вузы. Тот же Радь-
ков втиснулся в Могилевский педин-
ститут, куда за недостатком мужчин в 
школах, принимали практически всех 
абитуриентов мужского пола, потом 
стал профессором, ректором, генера-
тором реформы школы и перехода на 
12-летнее образование. Не буду даже 
приводить хвалебные оды, которые 
звучали из его уст в адрес 12-летки (лю-
бой желающий легко найдет их в архи-
вах газет). Не буду, просто потому что 
противно. Но переход на 12-летку, как 
выяснилось полгода назад, был бра-
ком нашей образовательной системы, 
оказывается, учить детей 12 лет в гим-
назиях и лицеях иностранным языкам, 
истрии мировой культуры, давать углу-
бленные знания по отдельным пред-
метам, Беларуси вовсе не надо, это, 
видите ли, делает систему образования 
слишком дорогой. Нам надо проще - 
научил читать-писать - и в ПТУ.

Радьков взялся исправить ошибки, 
он вновь демонстрирует уверенность 
и по традиции прикрывается высокими 
фразами. Он из разряда опасных - хват-
ких и инциативных бракоделов с порт-
фелями. Он как изварщенный врач, ко-
торый заботится исключительно о том, 
чтобы у паталогоанатомов были объек-
ты для исследования.

Светлана КАЛИНКИНА, 
«Белорусский партизан».

Интересно: если бы 
министр здравоохране-
ния заботился исключи-
тельно о паталогоанато-
мической службе, то как 
долго бы он продержал-
ся на своем посту? 

Почему же наш ми-
нистр образования, 
который решительно и 
настойчиво делает все 
возможное, чтобы мак-
симальное количество 
выпускников школ ко-
мандировать в ПТУ, до 
сих пор ходит с портфе-
лем?

Вообще, кто у нас господин Радьков? 
Возглавив пропрезидентское обще-
ственное объединение «Белая Русь», он 
вдруг чрезычайной озаботился постав-
кой неквалифицированной рабочей 
силы на стройки страны. В чем дело, 
господин Радьков? Вперед, лопату в 
руки, жену и дочерей под мышку - и на 
стройки родной Могилевской области, 
коль уж так сердце болит за Родину! 
Насколько я знаю, ваша родная дерев-
ня Вотня в Быховском районе переиз-
бытка в кадрах не испытывает и охотно 
примет вашу помощь. А вот демонстри-
ровать патротизм за счет чужих детей... 
Вас, Радьков. не этому учили в школе. 
Да и страна не испытывает недостатка в 
«гениях педагогики», благодаря усили-
ям которых  школьники никуда, кроме 

ЭМІГРАНТАў КАЛЯ 
ДВУх МІЛЬЁНАў

Паводле прагнозаў Сусьветнага 
банку, перавод грошай у краіны, што 
разьвіваюцца, сёлета яшчэ вырасьце на 6,7 
працэнта і складзе 283 мільярда даляраў. 
Але запавольваньне эканамічнага росту 
на Захадзе, а таксама ў Расеі, Казахстане, 
Украіне паменшыць перасылку грошай 
працоўнымі мігрантамі. Экспэрты Сусь-
ветнага банку чакаюць істотнага спаду па 
выніках 2009—10 гадоў.

 У дзясятку краін, у якія найбольш пе-
раводзяцца заробленыя суайчыньнікамі 
за мяжой грошы, уваходзяць Індыя, Кітай, 
Мэксыка, Філіпіны, Польшча, Румынія. У 
Кітай цягам гэтага году, як чакаецца буд-
зе пераведзена  30 мільярдаў даляраў, у 
Польшчу –11 мільярдаў.

 Дасланыя з-за мяжы грошы часам 
зьяўляюцца важнейшай крыніцай ма-
тэрыяльнага забесьпячэньня бедных 
краін. Напрыклад, перасылка грошай з-за 
мяжы складае 45 працэнтаў ад валавога 
ўнутранага прадукту (ВУП) Таджыкістана, 
38 працэнтаў – Малдовы.

 Беларусь на гэтым фоне выглядае больш 
сьціпла. У 2006 годзе ў краіну было перас-
лана 334 мільёны даляраў, што складае 0,9 
працэнта ВУП. Такая ж сума пераводаў гро-
шай была зафіксаваная і летась.

Экспэрты Сусьветнага банку ацэньваюць 
лік эмігрантаў зь Беларусі ў 1 мільён 800 
тысяч чалавек, што складае 18,4 працэнта 
ад агульнай колькасьць насельніцтва. У 
дзясятку краін, у якія беларусы найчась-
цей едуць на заробкі, уваходзяць Расея, 
Украіна, Польшча, Літва, Казахстан, ЗША, 
Ізраіль, Нямеччына, Латвія, Эстонія.

Паводле Сусьветнага банка, у сувязі 
з глябальным крызысам бяднейшыя 
краіны сьвету чакае зьніжэньне грашовых 
пераводаў з-за мяжы.

Бензин в США 
подешевел

Эўракамісія прапануе 
Беларусі пагадненьне аб 
асацыяцыі і супольным рын-
ку. Для гэтага краіне трэ будзе 
пераняць усе заканадаўчыя 
акты ЭС і прызнаць вэрдык-
ты Эўрапейскага суду. Бюд-
жэт Усходняга партнёрства 
складзе 2,1 млрд эўра.

Еўракамісія мае намер пра-
панаваць шасці постсавецкім 
краінам, у тым ліку Беларусі, 
заключыць пагадненне аб 
асацыяцыі і стварэнні новай 
еўрапейскай эканамічнай 
зоны, якая павінна стаць ба-

зай для развіцця агульнага 
ўнутранага рынку. Рашэнне 
адносна Беларусі будзе пры-
мацца вясной у залежнасці 
ад дэмакратычнага прагрэ-
су краіны.

Сваім праектам 
Еўракамісія адказвае на 
ініцыятыву Польшчы і 
Швецыі аб пашырэнні 
супрацоўніцтва з Арменіяй, 
Азербайджанам, Бела-
руссю, Грузіяй, Малдовай, 
Украінай. 

У праекце прапановы 
Еўракамісіі зазначаецца, 
што новыя пагадненні аб 
асацыяцыі будуць падобныя 
на дакументы, падпісаныя з 
Літвой і Польшчай перад па-
шырэннем ЕС у 2004 годзе, 
але не будуць утрымліваць 
планаў аб членстве ў 
Еўрасаюзе. Між іншым, па-
гадненне заклікана заявіць 

пра салідарнасць ЕС і прыз-
наць еўрапейскія памкненні 
краін Усходняй Еўропы.

Так, пагадненне праду-
гледжвае стварэнне адзінай 
зоны свабоднага гандлю 
для развіцця агульнага 
ўнутранага рынку, падобнай 
на Еўрапейскую эканамічную 
зону, якую сёння ЕС дзеліць 
з Ісландыяй, Ліхтэнштэйнам 
і Нарвегіяй.

Для гэтага шэсць 
постсавецкіх дзяржаў 
павінны будуць пераняць 
усе заканадаўчыя акты 

ЕС і прызнаць 
в е р д ы к т ы 
Еўрапейскага 
суда. 

Еўракамісія 
прапануе ад-
крыццё візавых 
цэнтраў для 
а т р ы м а н н я 
ш э н г е н с к і х 
віз, пасту-

повае спраш-
чэнне візавага рэжыму 
і зніжэнне кошту віз, а ў 
доўгатэрміновай перспекты-
ве — увядзенне бязвізавага 
рэжыму. Бюджэт Усходня-
га партнёрства складзе 2,1 
млрд. еўра, без уліку страты 
75 млн. еўра ад адмены віз.

Чакаецца, што 3 снежня 
прапанова Еўракамісіі буд-
зе афіцыйна абнародавана, 
а 11 снежня — уключана ў 
палітыку ЕС на Еўрапейскім 
саміце кіраўнікоў краін 
аб’яднанай Еўропы. У 
чэрвені 2009 года пра-
пануецца правесці саміт 
Усходняга партнёрства, а 
потым праводзіць рэгуляр-
ныя сустрэчы чыноўнікаў 
краін ЕС і Усходняй Еўропы. 
Канкрэтныя прапановы па 
напаўненні Усходняга пар-
тнёрства Еўракамісія прэ-
зентуе вясной 2009 года.

ЭЎРАСАюЗ, 
ТОЛЬКІ БЯЗ 
чЛЕНСТвА


